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به ناز مقدسى| جنجال بر ســر نان است. حالا که 
ایران به خودکفایى گندم رسیده و انتظار مى رود حداقل 
«نان»، اصلى ترین غذاى ایرانیان کیفیت مرغوبى داشته 
باشد، اما خبر از نامرغوبیتش به گوش مى رسد. جنجال 
دو وزیر بر ســر نان و نمک از آن جا شروع شد که وزیر 
بهداشت از نامرغوب بودن کیفیت گندمى که به دست 
نانواها مى رسد، خبر داد و از استفاده بیش از حد مجاز 
نمک و جوهر نمک در نان ها انتقادکرد و از آن سو وزیر 
جهاد کشــاورزى با تکذیب این موضوع از مرغوبیت 

کیفیت گندم در ایران دفاع کرد. 
این صحبت ها و جنجالى که بر سر کیفیت نامرغوب 
نان به راه افتاده اســت بار دیگر مردم را بر سر دوراهى 
استفاده از اصلى ترین ماده غذایى سفره هاى شان قرار 
داد. این روزها که خبرها به واسطه شبکه هاى اجتماعى 
و تلگرام به سرعت درحال منتشرشدن و دست به دست 
چرخیدن است، جنجال نان بار دیگر به تردید استفاده 
از اقلام خوراکى نامرغوب دامن زده اســت. کدام یک از 
این دو واقعیت دارد؟ آیا گندم هاى تولیدى کشور صادر 
مى شوند و گندم هاى نامرغوب و وارداتى نصیب نانوا و 
سفره هاى ایرانى شده است؟ یا صحبت هاى اخیر وزیر 

بهداشت اظهار نظرى غیرکارشناسى بوده است؟
نان باکیفیت؛ نان بى کیفیت

ماجرا شایعه نیســت. صحبت از انتقادهاى دو وزیر 
دولــت دوازدهم به حــوزه کارى و مســئولیت هاى 
یکدیگر است. هفته گذشته دکتر سیدحسن  هاشمى 
در حاشــیه همایش روز جهانى غذا از استفاده بیش از 
حد نمک در نان انتقاد کــرد و گفت: «نان غذاى اصلى 
در کشــور اســت و اگر نان ســالمى به مردم بدهیم، 
بخشى از وظیفه مان را انجام داده ایم. وزارت بهداشت 
براى شرکت هاى تولید کننده موادغذایى سخت گیرى 
مى کند تا نمک شان را به میزان یک گرم یا یک دهم گرم 
کاهش دهند، اما از آن طرف نانى در اختیار مردم قرار 
مى گیرد که میزان نمکش سه برابر مجاز است. زمانى 
که به نانوا مى گوییم چرا به میزان زیاد از نمک استفاده 
مى کنى؟ مى گوید آردى که به من مى دهند مناسب 
نیست و خمیرش شل است و در تنور مى ریزد. بنابراین 
باید گندم وارداتى را با آن مخلوط کنم. من درباره این 
ادعاى نانوایان بررســى کردم و فهمیدم که حرف شان 
درست است. بنابراین باید گندمى وارد کنیم تا نانوا، نان 
خوبى به مردم عرضه کند؛ چراکه اگر مشکل نان حل 
شود، از بروز بخشى از بیمارى ها پیشگیرى مى شود. ما 
به دنبال کاهش نمک و عدم استفاده از جوهر نمک در 
نان هستیم. درحال حاضر در برخى موارد جوهر نمک 
گاهى با همین عنوان و گاهى بــا عنوان مخمر در نان 
استفاده مى شود و بخشى از بیمارى هاى گوارشى مردم 
به همین دلیل است. بنابراین ما نگران بروز بیمارى هایى 
هستیم که مرتبط با عملکرد ســایر دستگاه هاست و 
امیدواریم مســئولان مرتبط به این موضوعات توجه 

کنند.»
صحبت هــاى وزیر بهداشــت کافى بود تــا وزارت 
کشاورزى نســبت به گندم تولیدى کشور مورد اتهام 

قرار بگیرد، همین هم شد که وزیر جهاد کشاورزى به 
سخنان اخیر وزیر بهداشت مبنى بر کیفیت نامطلوب 
گندم و استفاده اجبارى نانوایان از نمک واکنش نشان 
داد. محمود حجتــى دراین باره گفت: «مــردم ایران 
بهترین نان را در هزاران  سال گذشته تولید مى کنند و 
نمک هم نمى زنند، چند دهه اى است که گندم از خارج 
کشور وارد مى شود. نمى دانم وزیر بهداشت چه گفته 
است اما امروز در حد نیاز گندم داریم و به لطف خدا این 
امکان را داریم که گندم به حد کافى داشته باشیم و با 
وجود استفاده از گندم و آرد ایرانى شنیده مى شود که 
نان ها شور یا بى کیفیت است، درحالى که این موضوع در 
مرکز پژوهشگاه آرد و نان مورد بررسى قرار مى گیرد و 
نتیجه تحقیقات، این موضوع را تایید نمى کند، بلکه باید 

دید مشکل نانوا چه بوده است.»
واکنش هاى متفاوت 

اخبار ضد و نقیض مى تواند در هر حوزه اى باشد اما 
وقتى ارتباط مستقیمى با زندگى روزمره مردم داشته 
باشد، بار ســنگین ترى دارد. همین هم شد که بعد از 
صحبت هاى اخیر وزیر بهداشت درخصوص نامرغوب 
بودن کیفیت نان افراد زیادى در این خصوص اظهارنظر 
کردند. قاســم زراعتکار، رئیس اتحادیه نانوایان تهران 
یکى از نخستین کسانى بود که به دنبال صحبت هاى 
قاضى زاده  هاشــمى، وزیر بهداشــت گفت: «از زمان 
اظهارات وزیر بهداشت خطاب به اتحادیه نانوایان براى 
کنترل مصرف نمــک در نان میــزان مصرف نمک از 

1,8 به 1 کاهش یافت. با توجه به این که استان تهران 
مصرف کننده گندم اســت، نه تولیدکننده، لذا گندم 
مازاد مصرف استان ها به شهر تهران سرازیر مى شود، تا 
مورد مصرف قرار گیرد. با وجود این که دولت براى خرید 
گندم هزینه دو برابر قیمت جهانى متقبل مى شــود، 
متاسفانه کیفیت آرد پایین اســت، این درحالى است 
که به خودکفایــى گندم هم رســیده ایم.» اگرچه بار 
اصلى کیفیت گندم بر دوش وزارت کشــاورزى است، 
اما درنهایت موضوع نــان در یک زنجیره به هم متصل 
قرار مى گیرد و شرکت غله و خدمات بازرگانى، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و ســازمان مبــارزه با قاچاق 
کالا و ارز نیز در این حوزه مسئولیت دارند. با این حال، 
برخى از مسئولان و کارشناسان نیز به هیچ عنوان زیر 
بار این موضوع و نامرغوب بودن کیفیت گندم نرفتند. 
علیقلى ایمانى، رئیس بنیاد توانمندسازى گندم کاران 
ایران با غیرکارشناسى خواندن اظهارنظر وزیر بهداشت 
دراین باره گفت: «کشــور با تلاش مدیران سختکوش 
وزارت جهــاد کشــاورزى، کشــاورزان زحمتکش و 
توصیه هاى مکرر مقام معظم رهبرى با وجود کمى و 
کاستى هاى فراوان در بخش کشاورزى فع الیت داشته 
اســت. افرادى با اظهارنظر غیرکارشناسى مانند وزیر 
بهداشت به بهانه هاى مختلف مى خواهند تولید داخلى 

را تضعیف و باب واردات را دوباره باز کنند.»
چه باید کرد؟

با همه اینها بعــد از این که این بحث ها درخصوص 

کیفیت نان به راه افتاد، مرکــز پژوهش هاى غلات، 
روى 700 نمونه گندم تولیدى کشور در سال جارى 
سنجش کیفى انجام داد. نتایج به دست آمده از این 
آزمایش افزایش کیفیت گندم در سال جارى نسبت 
به  سال گذشته را نشان مى دهد. با این حال، از آن جا 
که مهمترین علــت پایین بودن کیفیــت آرد و نان 
تولیدى در مصاحبه برخى کارشناســان، استفاده از 
گندم داخلى و کیفیت پایین گندم ها بیان شده است، 
حیدرعلى نصر، رئیس مرکز پژوهش هاى غلات اعلام 
نرخ منطقى را شاه  کلید ارتقاى کیفیت نان دانست و 
با تاکید بر این که گندم تولیــد داخل از کیفیت لازم 
برخوردار است، گفت: «قیمت نان باید منطقى شود.»

حالا که صحبت هاى ضد و نقیض درخصوص نان 
هنوز به اثبات نرسیده است، چه باید کرد؟ آیا کیفیت 
نان واقعا نامرغوب اســت؟ حالا که دولت یازدهم و 
دوازدهم بعد از 8 سال افول تولید گندم در دولت هاى 
احمدى نژاد دوباره بــه اوج دوران خودکفایى گندم 
(دولت سیدمحمد خاتمى) رسیده اند، آیا بى کیفیتى 
نان آن هم با ســیر صعودى قیمت واقعیت دارد؟ آیا 
حالا که در زمینه گندم به خودکفایى رســیده ایم، 
کیفیت نان امروز مثل نانى است که در دولت هفتم 
و هشتم نیز به دست مردم مى رسید؟ امروز در صفحه 
«یک پرسش چند پاســخ» با کارشناسان در رابطه 
با کیفیت گندم و نان صحبت کردیــم که در ادامه 

مى خوانید

آیا «نان» قاتل جان است؟

  نمایندگان «کمیسیون بهداشت و درمان» و «کمیسیون کشاورزى» مجلس شوراى اسلامى به «شهروند» قول پیگیرى و شفاف سازى درخصوص کیفیت نان را دادند

ماجــراى بى کیفیتــى اقــلام خوراکى تنها 
مختص به نان نیســت. در سال هاى اخیر خطر 
مصــرف روغن هاى خوراکى، لبنیــات پالم دار 
و مرغ هاى هورمونى نیز بارها و بارها چالشــى 
جدى را براى تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
ایجاد کرده اســت. با این حال، موضوع نان نیز 
ماجراى امروز نیست و درست از همان زمان که 
در دولت محمود احمدى نژاد به یک باره قیمت 
نان با ســیر صعودى روبه رو شــد، توقع مردم 
نیز نســبت به کیفیت این محصول بالا رفت و 
حرف و حدیث هایى نسبت به کیفیت نان بر سر 
زبان ها افتاد. در زیر اقلام و خوراکى هایى را که 
در چند  ســال اخیر به همین سرنوشت گرفتار 
شده اند و انتقادات فراوانى نسبت به بى کیفیتى 

و نامرغوبیت شان شده مرور مى کنیم. 
نان: در همه دوران فرازونشــیب هاى زیادى 
را پشت سر گذاشته اســت. نان به عنوان قوت 
ســفره هاى مردم یکى از اصلى ترین کالاهایى 
اســت که در ســبد مصرفى خانوار قرار دارد، 
اما در ســال هاى اخیــر به یک بــاره قیمتش 
آن قدر بالا رفت که باعث اعتراض شدید مردم 
به خصوص قشــر کم درآمد جامعه شد. با همه 
اینها انتظــار مى رفت که افزایــش قیمت نان 
باعث بهتر شدن کیفیتش شــود، اما این طور 
هم نشــد و در  ســال 90 اعتراض ها نسبت به 
کیفیت نان آغاز شــد. درســت بعد از اجراى 
قانون هدفمندســازى یارانه ها کــه با اجراى 
قانون هدفمندکردن یارانه ها با پرداخت نقدى 
مبلغى براى تهیه نان به صــورت ماهانه، توزیع 
آرد یارانه اى به واحدهاى تولیدى قطع شــد، 
موضوع بى کیفیت شــدن نان هــم پیش آمد. 
اگرچه مسئولان دولت نهم به ریاست جمهورى 
محمود احمدى نژاد این مسأله را رد مى کردند، 
اما به عقیده بیشــتر کارشناســان و تحقیقات 
میدانى از نانوایى ها نشان داد کیفیت نامطلوب 
گندم تولید داخل یکــى از عوامل افت کیفیت 

نان بوده است. 

مرغ: ســالانه 2 میلیون تن مرغ گوشــتى 
به بازار عرضه مى شــود. مرغ نیز یکى از اقلام 
مصرفى خانوارهاى ایرانى است که هرازگاهى 
دچــار بحــران در قیمت و کیفیت مى شــود. 
یک روز خبــر از مرغ هاى هورمونــى مى آید 
و روز دیگــر هشــدار درخصــوص مرغ هاى 
آنتى بیوتیکى داده مى شــود.  سال 93 در یک 
نظرســنجى تلویزیونى از مردم ســوال شد که 
«آیا از کیفیت مرغ هــاى موجود در بازار راضى 
هســتید؟» که در نتیجه 83 درصــد از مردم 

پاسخ خیر را انتخاب کردند. 
لبنیات: شــاید تا قبل از  ســال 93 خیلى 
از مــردم نام «پالم» را نشــنیده بودنــد. اما به 
یک  باره خبر از این آمــد که روغن پالم، روغنى 
گیاهى که در ســوخت زیســتى براى مصارف 
و ســاخت بیودیزل ها کاربــرد دارد در تولید 
ماست هم استفاده مى شــود. درست مردادماه 
سه ســال پیش بود که وزیر بهداشــت دولت 
یازدهم خبر تلخى را اعلام کــرد. در آن زمان 
دکتر قاضى زاده هاشــمى، وزیر بهداشت اعلام 
کرد: «مردم ماســت نخورند و لبنیات مصرف 
نکنند، چراکه در تولید برخى لبنیات از روغن 
پالم اســتفاده مى شود که ســلامت مردم را به 
خطر خواهد انداخــت.» این اتفاق هم بار دیگر 
جنجالى بین وزیر بهداشــت و کشاورزى به راه 
انداخت. اگــر از کاربران چندین و چند ســاله 
شبکه هاى اجتماعى باشــید، به یاد مى آورید 
که در آن زمان کمپین هــاى مختلفى در این 
خصوص شــکل گرفت و قرار شــد تا روز 25 
مرداد به عنوان روز بــدون لبنیات لقب بگیرد 
و مردم با نخریــدن لبنیات، اعتــراض خود را 
به گوش صنایع برســانند. با ایــن حال، بعد از 
التهاب و شایعات با ورود سازمان هاى مسئول 
و نمایندگان مجلس مشخص شد چند کارخانه 
تولیدى این تخلــف را انجام داده اند، اما در این 
دوران مردم دیگر نســبت به همه کارخانه هاى 

تولید کننده لبنیات بدبین شده بودند. 
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2 جنجال نان و نمک دو وزیر

«دسترســى همه مردم در تمــام اوقات به 
غذاى کافى براى داشــتن یک زندگى سالم» 
تعریف بانــک جهانى از امنیت غذایى اســت. 
با این تعریف باید گفت مســأله کمى و کیفى 
موادغذایى در همه جهان اهمیــت ویژه دارد 
و بنابر تعریف ســازمان ملــل، امنیت غذایى 
دسترســى همه مردم به غذاى کافى در تمام 
اوقات براى داشــتن یک جسم ســالم خواهد 
بود. بنابراین «نان» به عنوان یکى از اصلى ترین 
مــواد مصرفى مــردم جهان همــواره اهمیت 

ویژه اى درخصوص کمى و کیفى دارد. 
آلمــان: متنوع تریــن نان هــاى جهــان 
مختص کشــور صنعتى آلمان اســت. در این 
کشــور نزدیک به دوهزار واحد ســنتى تولید 
نان فعالیــت مى کننــد و کیفیت نــان یکى 

اصلى تریــن  از 
نانواها  دغدغه هاى 
و دولت است. براى 
تهیه نــان رطوبت 
کلیدى  عامل  یک 
مى شود.  محسوب 
شــده  هم  همین 
کــه محققان روى 
یک فناورى جدید 
فراصوتــى بــراى 
ایجاد رطوبت دادن 
بــه خمیــر نــان 
کار مى کننــد. در 
چند ســال اخیــر 
«تى تى  موسســه 
در  برمرهافن»  زد 
آلمــان به شــکلى 
فعالانــه این طرح 
را آزمایش مى کند 
کــه هــدف از آن 
بهینه سازى فرآیند 
تخمیــر خمیر نان 
صرفه جویــى  و 
در مصــرف انرژى 

است. بنابراین قرار اســت به زودى این فناورى 
بــراى تولید نان هایــى تــرد و باکیفیت مورد 

استفاده نانوایى ها قرار گیرد.
ژاپن: هر ژاپنى ســالانه 10کیلــو نان مصرف 
مى کنــد. این میــزان مصرف مردم ژاپــن از نان 
نســبت به بســیارى از کشــورها کمتر است، با 
این حــال کیفیت نــان موضوع مهمــى در این 
کشور است. همین امســال وزیر کشاورزى ژاپن 
در مناقصه اى از کشــورهاى آمریکا و اســترالیا 
117 هزار و 800 تن گندم باکیفیت را خریدارى 
کرد تا بــه مرغوبیت و کیفیت نان در کشــورش 

بیفزاید.
مالزى: صنعــت نــان در مالــزى به صورت 
تخصصى است. در این کشــور صنعت نان یکى 
از رشــته هاى تحصیلى و دانشگاهى است. با این 
حال، بخــش زیادى 
از نان هاى تولید این 
کشور صنعتى هستند 
و در چند ســال اخیر 
تولید نــان در مالزى 
به دســت دو شرکت 
«گاردنیــا»  بــزرگ 
 « «استانســون  و 
افتاده اســت. اگرچه 
در یک دهه گذشــته 
انتقادهــاى زیادى به 
کیفیت نان در کشور 
مالــزى مى شــد، اما 
از چند ســال پیــش 
افزایش  بــا  همزمان 
نیاز به مصــرف نان، 
تصمیم  کشــور  این 
گرفت صادرات گندم 
از آمریــکا را افزایش 
دهد. بر همین اساس 
مالزى  گندم  واردات 
-2017 ســال  در  

به طورکلــى   ،2016
1/7 میلیون تن شد. 

تجربه دیگران

کمى و کیفى «نان» در جهان
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ارتقاى کیفیت نان نیاز به یک عزم جدى و همکارى همه دستگاه هاى مسئول و همچنین قیمت نهایى 
منطقى دارد. حالا که این روزها ماجراى بى کیفیتى نان علم شده است، مردم نیز سرگردان شده اند. اگر در 

رابطه با کیفیت و مرغوبیت گندم و نان ها نیاز به مطالعه بیشتر دارید، لینک هاى زیر را مطالعه کنید.
سلام؛ من نان هستم!

http: //zendegisalam.khorasannews.com/newspaper/
BlockPrint/31221

مردم از کیفیت نان در کشور ناراضى هستند
http: //www.ghatreh.com/news/nn38545816

براى افزایش کیفیت نان، تنها کیفیت آرد موثر نیست
http: //zanjan.isna.ir/Default.
aspx?NSID=5&SSLID=46&NID=2166

ضد و نقیض هاى ارتقاى کیفیت نان
http: //www.yjc.ir/fa/news/6276742/
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قاسم زراعتکار -  رئیس اتحادیه نانوایان 
تهران| در تولید آرد و پخت نان باید برنامه ریزى 
وجود داشته باشد. اگرچه کشور از  سال گذشته 
به خودکفایى در گندم رســیده، اما هنوز هم 
مشکلات زیادى بر ســر راه مصرف کنندگان 
و خریداران این محصول وجــود دارد. یکى از 
این مشکلات همین موضوع درگیرى نانواها با 
آردهاى تولید شده از گندم است که کیفیت خوبى ندارند و درنهایت نانوا 
را مجبور به استفاده از مواد افزودنى مضر مثل نمک بیش از حد مجاز کرده 
است. قاسم زراعتکار، رئیس اتحادیه نانوایان تهران دراین باره به «شهروند» 
مى گوید: «وزیر محترم بهداشت در همایش روز جهانى غذا اعلام کردند 
که میزان نمک در برخى از نان ها زیاد است. این درحالى است که میانگین 
نمک تا پیــش از این در کشــور 1.8 درصد بود، اما در ســال هاى اخیر با 

تلاش هاى وزارت بهداشت، نمک در نان سنتی تعدیل پیدا کرد و الان در 
برخى از مناطق به 1 درصد هم کاهش پیدا کرده است. با این حال، در کشور 
ما 85 درصد آرد نانوایى ها، آرد یارانه اى و 15 درصد آن آرد آزاد است. یعنى 
هر آردى که از هر کارخانه از طرف شرکت خدمات بازرگانى به دست نانوا 
برسد، نانوا موظف است آن را استفاده کند. بنابراین نانوایى ها حق انتخابى 

براى خرید نوع و مارك آرد ندارند و برخى از این آردها بى کیفیت هستند.»
گلوتن آرد ماده اي از آرد اســت که باعث کش آمدن خمیر و تردشدن 
بافت نان می شود که نباید از حد اســتاندارد پایین تر باشد. بنابراین اگر 
گلوتن بیش از 30 درصد باشد، خوب است و اگر کمتر از 18 درصد باشد 
باعث خواهد شد تا نانوا براى سفت شدن خمیر به آن نمک بیشترى اضافه 
کند. زراعتکار در رابطه با این مشکل اظهار مى کند: «گرما و فصل تابستان 
براى برخى از نانوایى هاى استان ها مشکل ایجاد مى کند، درحالى که در 
این فصل نباید گلوتن آرد از 26 پایین تر باشد، اما ممکن است گلوتن به 19 

یا به 20 برسد. همین هم مى شود که نانوا مجبور مى شود به ا ضافه کردن 
نمک خمیر ش را باکیفیت تر کند. بنابراین مشخص نیست که منظور وزیر 
بهداشــت کدام نانوایى ها یا کدام استان هاست، اما به هرحال این مشکل 

وجود دارد.»
زراعتکار در پایان با بیان این که نان برکت ســفره مردم کشــور است، 
مى افزاید: «ما در  سال 93 گندم خارجى داشتیم که اصلا براى آرد و خمیر 
مایه نان با این گندم نمک مصرف نمى شد. اما در  سال 96 که به خودکفایى 
گندم رسیده ایم، حالا همه گندم مصرفى و آرد ها تولید داخلى است. من 
ضمن خسته نباشید به کشاورزان زحمتکش کشورم که توانستند کشور 
را به خودکفایى گندم برسانند، توصیه مى کنم روى کیفیت گندم ها کار 
کنند. درنهایت هم از همه همکارانم خواهش مى کنم  نسبت به این موضوع 
احساس مسئولیت کنند تا نانى سالم به دست مردم برسد و از سفره هاى 

مردم دعاى خیر همراه شان باشد.»

الله  حبیــــــب ا
عضو   - نیکزادى پناه 
کشاورزى  کمیسیون 
مجلس| با انتشــار خبر 
بى کیفیتى نان عزم جدى 
براى رفــع ابهــام از این 
موضوع ایجاد شده است. 
در این حوزه مشکلات زیادى وجود دارد، اما این تنها به 
دلیل نامرغوب بودن گندم نیست و موضوع برمى گردد 
به عدم نظارت. اینها را حبیب االله نیکزادى پناه، عضو 
کمیسیون کشاورزى مجلس به «شهروند» مى گوید: 
«چند  سال قبل ما بخش عمده اى از گندم مورد نیاز 
کشور را وارد مى کردیم آن موقع مى توانستیم بگوییم 
گندم کیفیت خوبــى دارد ، امــا در دولت یازدهم به 
خودکفایى گندم رسیدیم و الان گندم تولیدى بسیار 
باکیفیت است. بنابراین نهایتا نمى توان گفت گندم 
مرغوب نیست، بلکه شاید در مواردى که بى کیفیتى 

نان مشاهده شده نظارتى وجود نداشته است.»
این نماینده مجلس معتقد است کنترل و نظارتى در 
نانوایى ها وجود ندارد و دراین باره مى افزاید: «پخت نان 
و خمیرکردن آرد یک فرآیند مهم است. اما متاسفانه در 
برخى از نانوایى ها خمیر را در داخل ظرف مى ریزند و از 

آن طرف هم خیلى ساده و راحت آن را پخت مى کنند. 
طبیعى است که از چنین فرآیندى نان خوب حاصل 
نمى شود! در چنین فرآیندى هر گندمى هم که باشد، 
نان خوبى از آن به دست نخواهد آمد. برخى از نانوایى ها 
قدر نان را مى دانند. مثلا نانوایى هــاى زاهدان هم از 
همین گندم استفاده مى کنند، اما آن قدر براى تولید 
نان شان ارزش قایل مى شوند که حتى ذره اى دور ریز 
هم ندارد. بنابراین باید گفت متاسفانه هیچ گونه کنترل 
و نظارتى در فرآیند تولید و پخت نان صورت نمى گیرد 
و همین هم شده که شاید در برخى از نانوایى ها مواد 
افزودنى مثل نمک یا جوهر نمک به مواداولیه نان اضافه 
مى شود.»نیکزادى پناه در پایان با توجه به اهمیت این 
موضوع به خصوص براى مردم کشــور به «شهروند» 
قول پیگیرى و شفاف سازى آن را از طریق کمیسیون 
کشــاورزى و مجلس شــوراى اســلامى مى دهد و 
دراین باره اظهار مى کند: «اداره تعزیرات باید نظارت 
کامل بر نانوایى ها داشته باشد. از طرف دیگر شوراى 
آرد نان در مناطق و وزارت بازرگانى نیز باید بر این امر 
نظارت کنند تا کالا و اقلام خوراکى با بهترین کیفیت به 
دست مردم برسد. با این حال، کمیسیون کشاورزى 
به طور قطع این موضوع را پیگیرى خواهد کرد تا مردم 

با خیال راحت از نان استفاده کنند.» 

احمد حمزه - عضو 
بهداشت  کمیسیون 
و درمــان مجلــس 
شوراى اسلامى| نتیجه 
و خروجــى اش این بوده 
که نان بى کیفیت است. 
موضوعى که تنها به وزارت 
کشاورزى مربوط نیست، اما با این حال برخى از نانواها 
از بى کیفیتى گندم ها و آردى که به دست شان رسیده، 
گله مند بوده اند. احمد حمزه، عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شوراى اسلامى یکى از نماینده هایى 
است که حرف وزیر بهداشت را درخصوص بى کیفیتى 
نان و مصرف نمک بیش از حد مجاز در خمیر مایه نان 
تایید مى کند و در این باره به «شــهروند» مى گوید: 
«در رابطه با اختلاف نظرى که بین وزارت بهداشــت 
و کشــاورزى براى بى کیفیتى نان وجــود دارد، باید 
گفت در این بین یک حلقه ســومى هم دخالت دارد. 
درواقع این حلقه ســوم همان سازمان هاى مسئول 
نظارت و کنترل کیفى هستند. به این معنى که وزرات 
کشاورزى معتقد اســت گندمى که تولید مى شود، 
مرغوب است و مشکلى ندارد و از آن طرف هم وزارت 
بهداشت مدعى است نانى که به دست مردم مى رسد، 

بى کیفیت است. بنابراین در این فرآیند یعنى تولید 
مواد اولیه تا تولید نهایى محصول ممکن است اتفاقاتى 

بیفتد که در نتیجه خروجى اش این شده است.»
این نماینده مجلس با بیان این که وزارت بهداشت 
قبل از مطرح کردن بى کیفیتى نان قطعا بارهاوبارها 
آن را آزمایــش کرده اســت، در این بــاره مى افزاید: 
«وزارت بهداشت مســتند حرف مى زند. این وزارت 
آزمایشــگاه دارد، محصولات را آزمایــش و کنترل 
مى کند و در نهایت با توجه به نتیجه اى که از آزمایشات 
حاصل مى شود، اطلاع رسانى مى کند. بنابراین قطعا 
صحبت هاى وزیر بهداشــت صحیح است، اما این که 
علت این موضوع چیست، نیاز به بررسى هاى بیشترى 
دارد.»احمد حمــزه در پایان قول پیگیرى این ماجرا 
را در مجلس به «شــهروند» مى دهــد و در این باره 
مى گوید: «در شــرایط فعلى که خبر بى کیفیتى نان 
رسانه اى شده ، باید ارگان ها و وزارت هاى دست اندرکار 
و متولى این موضوع براى شفاف سازى و رفع مشکل 
وارد عمل شــوند. ما هم به عنوان نماینده مجلس در 
کمیسیون بهداشت و درمان به طور قطع این موضوع 
را در اولویت قرار مى دهیم و به طور قطع در جلســه 
هفته آینده مشکل بى کیفیتى نان را مطرح مى کنیم 

تا امنیت خاطر مردم را فراهم کنیم.»

نظر کارشناس

نظر موافقنظر مخالف

کیفیت گندم باید بهبود یابد

حلقه مفقوده در تولید نان بى کیفیتمرغوبیت بى چون و چراى «گندم»
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ماجرا 
چیست؟


